
 נו, אתם כבר יודעים
מה עושים עם גארטעל?

אנשי בוקר - מפגש ט"ז



מה שראינו עד כה
 ברכות השחר יושבות בדיוק על קו התפר בין הבית החוצה, ומחברות לפעולות יומיומיות פשוטות, תודעה של 

הודאה, שליחות וחיבור לה'...

•  ברכת רוקע הארץ על המים מחברת אותנו לתודעה של גופנפש. וכך שה' נתן לנו מקום בעולם, מקום שמאפשר 
לנו לגדול, דווקא מתוך המורכבות. 

• ברכת המכין מצעדי גבר, מכוונת את לבנו להשגחה התמידית של הקב"ה על עולמו, בכל צעדינו. וקוראת לנו 
לשמור על שיווי המשקל, הנפשי, הרוחני והנשמתי. להתפעל אך ורק מבפנים ולא מבחוץ )=לחוץ(.

• ברכת שעשה לי כל צרכי, רוממה אותנו למבט שכל מה שיש לנו אצלנו. יש לנו כל 
צרכנו. ולמעלה מזה, גם על החסרונות אנו מודים כצורך שמקדם אותנו, "בורא נפשות 

רבות וחסרונן", ואנו לומדים להיות שמים בחלקנו – בחלקיותנו, שמדייקת אותנו 
בשליחות האישית של כל אחד מאיתנו.



ה ה' אֱלקֵֹינוּ מֶלֶךְ הָעוֹלָם  רוּךְ אַתָּ בָּ

גְבוּרָה רָאֵל בִּ אוֹזֵר יִשְׂ

כי אסר המייניה לימא ברוך אוזר ישראל בגבורה - גמ' ברכות 

כשחוגר חגורו מברך אוזר ישראל בגבורה - רמב"ם



...ישראל עיקר טעמם בחגורה 
הוא לצניעות שלא יהא לבם רואה את הערוה והגבורה תבא ממילא, לכך מברכין 

ואומרים אוזר ישראל בגבורה, כלומר אעפ"י שאין עיקר כוונתינו לזה מ"מ הוא 
ברחמיו וחסדיו נותן לנו הגבורה

 לבוש 

אוזר ישראל בגבורה על החגורה שהוא כנגד הלב כמו שאמרו אבנט מכפר על הרהור 
הלב ... ועל זה מברכין אוזר ישראל בגבורה שהוא כנגד הלב שיוכל להגביר על הלב 
כסיל לשמאלו כמו שאמרו איזהו גבור הכובש את יצרו וישראל צריך לחגורה שלא 

יהיה לבו רואה את הערוה והוא לשם שמים.

 ר' צדוק 



וכמ"ש חז"ל יצרו של אדם מתגבר עליו בכל יום
וכל זה לטובה שע"י היגיעה שיש בראשיתו מקבל אח"כ הטובה בשלימות.

 שפת אמת 

וזה נמי הכוונה בברכות השחר שאנו מברכין בכל יום אוזר ישראל בגבורה, שהקב"ה 
נותן לנו בכל יום הגבורה שצריך להתגבר על היצה"ר, כמאמר חז"ל בכל יום יצרו 
של אדם מתגבר ואלמלא הקדוש ברוך הוא עוזרו לא הי' יכול לו. וכן יעזרנו השם 

להתגבר על היצה"ר ולעשות רצונו בלבב שלם אכי"ר

משנה שכיר



אין אבנט מתפרש אלא במובן הכללי של חגורה. 
החגורה ולבישתה מציינות בכל מקום מצב של כוננות עובר 

לעשייה. הביטוי הרגיל "אזר" מציין אצירת הכוחות וריכוזם לקראת 
מטרה שיש להשיגה. "עשר" קרוב ל"אסר", "אצר", "עצר", "אזר", 
"עזר". הוראת כל השרשים האלה: לקשור יחד, לשמור ולהחזיק 

כאחד. הוראת היסוד: לעצור ולכנוס כוחות. 
רש"ר הירש

יֶדְכֶם... לְכֶם בְּ רַגְלֵיכֶם וּמַקֶּ אכְלוּ אֹתוֹ: מָתְנֵיכֶם חֲגֻרִים נַעֲלֵיכֶם בְּ וְכָכָה תֹּ



קשירת החגורה מורה על הגבורה ועל אומץ הרוח תורה תמימה
אוזר ישראל בגבורה אוזר חלציו בזריזות לילך, כדאמ' במכילתא מתניכם חגורים 

מכאן ליוצאי דרכים שיהו זריזים. וגבי אוזר שייך גבורה... לפי שצריך אדם לאזור 
עליו אזורו במתניו משום הכון לקראת אלקיך ישראל...

הרוקח 

אפילו אם נאמר שאין בו משום קישוט ומשום 'הכון', יש מעלה וחשיבות בחגירת 
גארטל כשעומד להתפלל, שהוא כדרך הגיבורים והרצים לשנס מתניהם כשרוצים 
להתגבר... וכמו כן המתפלל אוזר עצמו להזכירו שהזמן עתה להתגבר כגבור חיל 

ולהתחזק בעבודת התפילה שהיא אחד מהדברים הצריכים חיזוק בכל יום, ולצמצם 
מחשבותיו כדבעי למי שעומד לפני המלך הגדול

פסקי תשובות



מאי גבורות גשמים? 
אמר רבי יוחנן: מפני שיורדין בגבורה

...אין טיפה נוגעת בחברתה
גמרא תענית



בּוֹר?  אֵיזֶהוּ גִּ

הַכּוֹבֵשׁ אֶת יִצְרוֹ

פרקי אבות



גבְּורָּה המַּצִטְיַנֶּתֶ לאֹ בכְּבִוּשִּׁים שֶׁמּכְבַשְִּׁים אתֶ אחֲרִֵים, מכַנְיִעיִם אותֹםָ אוֹ מאְבַדְִּים אותֹםָ, 
אלֶאָּ גבְּורָּה שֶׁבעְּקִרָָּהּ היִא קשְׁורָּה בכַּבִּוּשּׁ שֶׁהאָדָָם כוּבֹשֵׁ אתֶ עצַמְוֹ, גבְּורַּת הנַשְָּׁמהָ 
האָלֱהֹיִת, הרָוחַּ האָצֲיִליִ שֶׁל האָדָָם, שֶׁמּכְבַשֵּׁ אתֶ הגַוּףּ הבַהַּמֲיִ ואְתֶ תאַּוֲותֹיָו הגַסַּוּתֹ 

והְסַוּעֹרֲותֹ, גבְּורַּת ארֶֶךְ אפַּיַםִ הטַּובֹ מגִבִּוּרֹ, ומּשֵֹׁל ברְּוחּוֹ מלִכֹּדֵ עיִר. זאֹת היִא הגַבְּורָּה 
ְׂרָאלֵ, הנַאְּותֹהָ ליִסודֹ המַּוסּרָ הטַּהָורֹ והַרֲָמתַ ערְֶכוֹּ שֶׁל האָדָָם ביְּתִרְונֹוֹ מןִ  האָזֲורָּה ליְשִ
הבַהְּמֵהָ, הרְָאויּהָ להְאֵמָרֵ בעְּקִרָָּהּ כדַּ שָׁרֵי המֶיְנָיֵהּ, בחְּזִוּקּ המַּתָנְיַםִ בכִּלְלָ להִיְותֹ יותֹרֵ 

ָפלָ שֶׁל הגַוְּיִהָּ לחְלֶקְהָּ העָלֶיְוןֹ שֶׁיהִּיְוּ  ִּיל עםִ זהֶ ביֵּן החַלֵקֶ השַּׁ חמָושּׁ במִּלְאֹ הכַחַֹּ, ולּהְבַדְ
עבְדִָּים לגִבְורַּת  הכַחֹּותֹ, המַּטַּיִם אתֶ האָדָָם לצְדִוֹּ הבַהַּמֲיִ, מֻשְׁפּעָיִם להִיְותֹ טהְורִֹים ומּשְֻׁ

ֹז טהֹרַ ורְגֶשֶׁ מלָאֵ קדֶֹשׁ, בשְִּׁאיִפהָ עלֶיְונֹהָ לגִבְורָּה שֶׁל מעַלְהָ. עלַ חלֵקֶ  הלַבֵּ, המַּתִמְלַאֵּ ע
ֶיהָ  ַת נשְִׁמתָהָּ, המַּאְיִרָה לכְלָ אחֶדָ מאֵשִּׁ טובֹ זהֶ, המַיְחֻדָ לכִלְלָותּ האָֻמּהָ, ביִּסודֹ גזֶּעַ קדְֻשּׁ

ְׂרָאלֵ בגִּבְורָּה.  בהְּדְַרַת כבְּודָֹהּ, הנִנְוּ מבְרְָכיִם לאְוזֹרֵ ישִ

עולת ראיה

רָאֵל,  ל יִשְׂ בוּרָתָם שֶׁ בוּרָה מְיֻחֶדֶת הִיא גְּ גְּ



יד לְעַמּוֹ  יו הִגִּ חַ מַעֲשָׂ  כֹּ
לָתֵת לָהֶם נַחֲלַת גּוֹיִם

רש"י הראשון על התורה: מה טעם פתח בבראשית? משום: "כח מעשיו הגיד לעמו 
לתת להם נחלת גוים" )תהלים קיא ו(, שאם יאמרו אומות העולם לישראל: לסטים 
אתם, שכבשתם ארצות שבעה גויים; הם אומרים להם: כל הארץ של הקב"ה היא, 
הוא בראה ונתנה לאשר ישר בעיניו, ברצונו נתנה להם וברצונו נטלה מהם ונתנה 

לנו...

ע"פ מי מרום - הרב חרל"פ: לא נאמר הגיד לגויים אלא הגיד לעמו, לאמור את 
כח מעשיו צריך עם ישראל להכיר ולחיות, וזאת היא עצם הטענה כנגד הגויים, 

ולא שימוש בתנ"ך כקושאן.



אוזר ישראל בגבורה כנגד תפילין של יד, היינו כפי מה שמסירין הפסולת 
מהגוף שאין לבו רואה את הערוה, זוכין אחר כך לעוטר ישראל בתפארה 
שהוא תפילין של ראש שמקשר הגוף להנשמה, כתיב כאשר ידבק האזור 

אל מתני איש כן הדבקתי אלי את כל בית ישראל, היינו כפי מה שמשתדל 
להסיר ממנו הרצונות מהעולם הזה כן זוכה לדבקות בהקב"ה, ואתם הדבקים 

בה' אלקיכם חיים וגו'.

אמרי אמת

וזהו הב' ברכות אוזר ישראל בגבורה ועוטר ישראל בתפארה, 



מה שראינו היום
 ישראל לא חוגרים את החגורה כדי שלא יפלו להם המכנסיים אלא כדי להיות 

צנועים. 

 בכל יום מתגבר עליו יצרו של האדם, היות וכל יום מתחדשים בנו כל כוחות החיים. 
אנו מבקשים להיאזר בגבורה. שה' יתן לנו את הגבורה לכל מה שנפגוש ביום הקרוב.

 גבורה היא היכולת לדייק את הכוחות ולהשתמש בהם בזמן הנכון במקום הנכון. 
לכבוש את היצר אין פירושו להשמידו, אלא למנוע ממנו עצמאות שלרוב היא גשמית, 

ולרומם אותו.

 החגורה מסמלת שני עניינים הקשורים זה בזה: הבדלה בין החלק העליון לחלק 
התחתון. ואסיפת כוחות ומוכנות, "הכון לקראת אלוקיך ישראל". וזאת הגבורה 

שמאפיינת את ישראל: גבורה עדינה ומדויקת, שמכוונת פנימה ולא החוצה.



להתאזר בגבורה

 איזהו גיבור? הכובש את יצרו
פרקי אבות

ֹ גבְּורָּה שֶׁבעְּקִרָָּהּ היִא קשְׁורָּה בכַּבִּוּשּׁ שֶׁהאָדָָם כוּבֹשֵׁ אתֶ עצַמְו

הרב קוק 

 יצרו של אדם מתגבר עליו בכל יום
וכל זה לטובה

שפת אמת


